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چهلمین جشنواره موسیقي فجر و حاشیه هاي عجیب و غریبش به پایان رسید

مروری بر یك جشنواره ناهماهنگ و پرحاشیه

    احمد محمدتبریزي
چهلمین جش�نواره موس�یقي فجر ب�ا زنجی�ره اي از 
اتفاقات عجیب و غریب به پایان رس�ید. حاش�یه هاي 
این دوره از جش�نواره به قدري زی�اد و پررنگ بود كه 
بر متن اصلي غلبه  ك�رد و این س�ؤال را در ذهن اهالي 
رس�انه و علاقه من�دان به وج�ود آورد ك�ه چطور یك 
جش�نواره پ�س از چهار ده�ه برگ�زاري هنوز ب�ا این 
مش�كلات و ناهماهنگي ها دس�ت و پنجه نرم مي كند. 
با اينكه امسال س��عي ش��ده بود با صادر كردن بليت براي 
خبرنگاران تا حدودي مشكلات ناش��ي از بحث بليت حل 
شود، اما نخستين مش��كلي كه در اين دوره جشنواره براي 
خبرنگاران به وجود آمد، مسئله بليت براي اجراهاي پاپ بود. 
در حالي كه در دوره هاي گذشته، اهالي رسانه پيش از شروع 
رسمي جشنواره، بليت  اجراها را دريافت مي كردند، اما اين بار 

در اقدامي عجيب خبري از بليت هاي بخش پاپ نبود. 
خبرنگاران تا روز پاياني خيلي متوجه نشدند بليت ها كجا و 
به دست چه كساني رسيده است. ناهماهنگي در تقسيم بندي 
بليت ها يك سوءمديريت عجيب در ساده ترين بخش جشنواره 
بود و اين ش��ائبه را پررنگ كرد كه وقت��ي برگزاركنندگان 
رويدادي به اين مهمي نمي توانند بليت ها را مديريت كنند، 

قطعاً در مديريت بخش هاي مهم تر جشنواره خواهند ماند. 
بي تدبي��ري در بحث بليت ها، عاملي ش��د ت��ا از اولين روز 
جشنواره بحث بازار سياه داغ شود و افرادي شروع به فروش 
بليت ها با قيمت هايي چند برابر ارزش واقعي آن در فضاي 
مجازي كردند. با پيش آمدن چني��ن وضعيتي، بليت ها به 
دست علاقه مندان واقعي نرس��يد و صندلي سالن ها براي 

چندين اجرا خالي ماند كه زيبنده جشنواره نبود. 
   قطعي برق سالن

حاشيه هاي اصلي تر در همان روز اول خودش را نشان داد. 
قطعي برق س��الن رزمال، موضوع ديگري بود كه در حين 

اجراي يكي از خوانندگان اتفاق افتاد. پس از اين اتفاق مدير 
دفتر موسيقي كه بايد از قبل هماهنگي ها را براي برگزاري 
يك كنس��رت انجام مي داد، اعلام كرد ط��ي نامه نگاري با 
وزارت نيرو از آنها خواسته اند كه در زمان برگزاري جشنواره، 

از قطعي برق اين سالن ها جلوگيري كنند!
برخي خوانندگان پاپ نيز از كيفيت بد صداي سالن ها  حين 
اجراي زنده انتقاد كردند و از مس��ئولان سالن درخواست 
كردند فكري براي كيفيت صدايشان شود. اين اعتراض ها 
در ش��بكه هاي اجتماعي نيز بازتاب زيادي داشت و برخي 
كاربران از بروز چنين اتفاقاتي در چنين سطحي ابراز تأسف 

و افسوس كردند. 
    اعتراض علیزاده و چاوشي

حاشيه پررنگ تر مربوط به اعتراض حسين عليزاده و محسن 
چاوشي بود. كار برگزاركنندگان جشنواره در تقديم كردن 
يك روز به هنرمندان موسيقي قابل تقدير بود، ولي آنها بايد 
چنين كاري را با تدبير و درايت بيشتري انجام مي دادند. دبير 
جشنواره و س��اير بخش هاي آن بايد از روحيه و شخصيت 
هنرمندان آگاهي داشته باش��ند و بدانند برخي هنرمندان 

راضي به چنين تقديم كردن هايي نيستند. 
حسين عليزاده و محسن چاوشي بارها در موضوعات مختلف 
نشان داده اند كه روحيه شان به چنين كارهايي نمي خورد و 
تا جايي كه توانسته اند از اين قبيل اقدامات دوري كرده اند. 
يك تماس و صحبت كوتاه با آنها باعث مي شد تا اين اقدام 
جش��نواره را دچار حاش��يه نكند. چند روز جشنواره كاملًا 
تحت تأثير اعتراض اين هنرمندان به مسئولان قرار گرفت. 

بسياري از اين هنرمندان از نامهرباني ها و نبود زبان مشترك 
با مديران هنري گلايه دارند و معتقدند چرا در ساحت هاي 
ديگر هنري حمايت هاي لازم از هنرمندان صورت نمي گيرد 
و تنه��ا تقديم كردن ي��ك روز از جش��نواره حمايت اصلي 

مسئولان از آنها مي شود. 
چهلمين جشنواره موسيقي فجر اتفاقاتي خوبي هم داشت، 
اما اتفاقات خوبش زير سايه حاشيه هاي آن قرار گرفت. تمام 
اين حاشيه ها زيبنده جش��نواره اي با عمر 40 ساله نيست. 
جشنواره اي كه چهار دهه از عمرش گذشته نبايد همچنان 
درگير بليت و كيفيت صداي س��الن و قطعي برق باش��د. 
مسئولان جشنواره اگر واقعاً كننده كار بودند و به برگزاري 
جشنواره اي باكيفيت فكر مي كردند از قبل بايد تمهيدات 
لازم را در نظر مي گرفتند تا هنگام برگزاري جشنواره با اين 

مشكلات مواجه نشوند.

همكاري ساترا و قوه قضائیه براي كاهش تخلفات نمایش خانگي
قوه قضائیه باید انتهاي مسیر نظارت بر نمایش خانگي باشد

    سید مرتضي ذاكر
معتقدی�م ب�ه ج�اي آنك�ه هم�ه كار ه�ا را برعه�ده قوه 
قضائی�ه بگذاری�م، باید بس�یاري از رویكرد ه�اي مد نظر 
نهاد تنظیم گ�ر را به یك رفت�ار اجتماعي تبدی�ل كنیم تا 
به طور طبیعي و با مش�اركت رس�انه هاي ص�وت و تصویر 
و ش�بكه نمایش خانگي، ش�اهد كاه�ش جرایم باش�یم. 
حجت الاسلام محمدامين حسامي، مدير كل انفورماتيك معاونت 
حقوقي و امور مجلس قوه قضائيه در حاشيه بازديد از نمايشگاه 
دائمي ساترا با اشاره به اهميت تنظيم گري فضاي مجازي اظهار 
كرد: بحث تنظيم گري براي م��ا در معاونت حقوقي قوه قضائيه 
بحث مهمي است و چند ش��اخصه دارد كه يكي از آنها بيشتر از 
ساير شاخصه ها مورد تأكيد ما اس��ت و آن سرعت به روزرساني 
قوانين و مقررات در تنظيم گري به دليل تحولات فناوري است.  
حس��امي گفت: امروزه فناوري هاي نوين اطلاعاتي و ارتباطاتي 
منتظر ما نمي مانند ت��ا براي آن قاعده و قان��ون وضع كنيم، راه 

خودشان را مي روند و ما بايد در همين فضاي پرشتاب تحولات 
فناوري ها بتوانيم مس��ير تنظيم گري را پيش ببريم.  مدير كل 
انفورماتيك معاونت حقوقي و امور مجلس ق��وه قضائيه درباره 
زمينه ه��اي همكاري بين قوه قضائيه و س��اترا ه��م اعلام كرد: 
قوه قضائيه بر اس��اس اصل ۳۵۶ قانون اساسي يكي از وظايفي 
كه دارد، پيشگيري از وقوع جرم اس��ت. اگر ما رفتار هاي خلاف 
شأن و خارج از چارچوب فرهنگي را كه در فضاي مجازي اتفاق 
مي افتد،   جرم انگاري كنيم، قوه قضائيه از طريق معاونت ويژه اي 
كه مخصوص پيشگيري از وقوع جرم است مي تواند كمك كند تا 
فضاي ارتكاب جرم در حوزه صوت و تصوير فراگير و شبكه نمايش 
خانگي كمتر ش��ود.  وي در ادامه يادآور شد: دستگاه قضايي در 
دوره هاي اخير به دنبال كاهش جرائم است و بايد در حوزه صوت 
و تصوير فراگير و شبكه نمايش خانگي هم به اين موضوع توجه 
كنيم كه مجرم با متخلف فرق مي كند. متخلف كسي است كه 
از قوانين تنظيم گري تخطي كند، اما مجرم شخصي است كه از 
قوانين كشور تخطي مي كند كه معمولاً جرائم بسيار سنگين و 
بازدارنده براي جلوگيري از وقوع جرم در نظر گرفته شده است.  
حسامي در پايان با اشاره به اهميت فرهنگ سازي براي اجراي 
داوطلبان��ه قوانين تأكيد كرد: س��اترا به موض��وع تنظيم گري 
اجتماعي توجه كرده اس��ت و ما هم معتقديم به جاي آنكه همه 
كار ها را برعهده قوه قضائيه بگذاريم، بايد بسياري از رويكرد هاي 
مد نظر نهاد تنظيم گر را به ي��ك رفتار اجتماعي تبديل كنيم تا 
به طور طبيعي و با مشاركت رسانه هاي صوت و تصوير و شبكه 

نمايش خانگي، شاهد كاهش جرائم باشيم.

راه حلي براي اكران »قاتل و  وحشي«

     نمایش خانگی

     دیدگاه

   مصطفي شاه كرمي
حجت الاسلام علي سرلك و سعید مستغاثي دو 
عضو سابق شوراي پروانه ساخت آثار سینمایي 
هس�تند كه در زمان خود تلاش بسیار كردند  
فیلم قاتل  و وحشي به محاق توقیف نرود. این 
دو عضو ش�ورا در گفت و گو با »جوان« تأكید 
كردند كه مشكل این اثر میراث دولت دوازدهم 
است كه مشكل فقهي براي اكران و همچنین 
عدم مطابقت نس�خه نهایي با فیلمنامه اولیه 
به آن دوران باز مي گردد.  ضمن اینكه سرلك 
براي بر طرف شدن مشكلات مشابه پیشنهاد 
تشكیل ش�وراي فقهي س�ینمایي و بررسي 
مجدد فیل�م »قاتل  و وحش�ي« را مطرح كرد. 
 روزهاي قب��ل از برگزاري چهل و س��ومين دوره 
جش��نواره فيلم فجر بود كه زمزمه نمايش فيلم 
سينمايي »قاتل  و وحشي« به كارگرداني حميد 
نعمت الله براي اهالي رسانه در يكي از سانس هاي 
ويژه اين رويداد مطرح ش��د. در ط��ول روزهاي 
جشنواره فجر اهالي رسانه و منتقدان هر روز پيگير 
اكران اين فيلم بودند و مسئولان جشنواره هم هر بار 
با مطرح كردن بهانه اي، آن را به روزهاي بعد موكول 
مي كردند. اختتاميه جشنواره فيلم فجر نقطه پاياني 
بود بر كذب بودن اين خبر كه تا روز آخر از سوي 
مسئولان جشنواره بر آن تأكيد مي شد. حالا و بعد 
از گذشت چند روز از اتمام جشنواره چهل و سوم 
دوباره بحث مش��كلات و دلايل عدم اكران فيلم 
»قاتل و و حشي« حميد نعمت الله به شكل ديگري 
مطرح شده است. سعيد مستغاثي منتقد شناخته 
شده كشورمان و عضو سابق شوراي پروانه ساخت و 
نمايش سازمان سينمايي مسئله تازه اي را به عنوان 

مشكل اكران اين فيلم مطرح كردند. 
   یكي از بهترین آثار سینمایي چند دهه اخیر 

سعيد مستغاثي، منتقد سينما و عضو سابق شوراي 
پروانه در پستي اينستاگرامي نوشت: طبق آيين نامه 
روحاني شورا بايد در مورد مس��ائل فيلم »قاتل  و 
وحشي« نظر مي داد. همه ما با فيلم حميد نعمت الله 
در شورا موافق بوديم و ظاهر ليلا حاتمي هم در اين 
فيلم مانعي از جانب ما نداشت. روحاني شورا از دفاتر 
مراجع پرسيد و آنها جواب منفي به نمايش اين فيلم 
دادند. به نظر من قاتل  وحشي يكي از بهترين آثار 

سينمايي ما در چند دهه اخير است. 
پيشتر حميد نعمت الله، كارگردان فيلم »قاتل و 
 وحشي« درباره دليل عدم اكران فيلمش نوشته 

بود: با گذشت شش سال از س��اخت فيلم »قاتل  
و وحش��ي« و بلاتكليفي در صدور مجوز نمايش 
اين اثر، ب��ه رغم پيگيري و درخواس��ت اينجانب 
همچنان اكران اين فيلم ميسر نشده است. درباره 
»قاتل  و وحشي« هميشه تلاش كرده ام ارتباط و 
كنجكاوي مخاطب را از شر و سايه كلمه توقيف 
دور نگه دارم. هر چند كه برخي مسئولان هر ساله 
»قاتل  و وحشي« را به سال آينده و مسئول بعدي 
حواله داده اند. پس تصميم گرفتم در خواست خود 
را عمومي منتشر كنم و با توجه به فرصت جشنواره 
فجر لازم دانستم در جهت پيگيري حقوق اين اثر، 
درخواست كنم فيلم »قاتل و  وحشي« را يك سانس 

در كوچك ترين سالن جشنواره اكران كنيد. 
   سرلك مجوز اكران خارجي قاتل و و حشي 

را پیگیري كرد
»جوان« براي پيگيري موضوع و صحت و سقم اين 
مدعا با سعيد مستغاثي تماس گرفت و اين منتقد 
سينما در پاسخ به مش��كل اصلي عدم اكران فيلم 
قاتل  و وحشي گفت: طبق آيين نامه شوراي نمايش، 
روحاني عضو ش��ورا بايد در مورد مباحث ديني و 
فقهي فيلم ها اعلام نظر كند ك��ه اين اعلام نظر بر 
اس��اس آيين نامه »نظر صائب« محسوب مي شود 
و ملاك عمل قرار مي گيرد. آقاي سرلك در مورد 
فيلم قاتل و وحشي به من گفتند كه به دفاتر بعضي 
مراجع رفتم و نظر آقايان اين بود كه حضور بازيگر 
زن با سر تراشيده مشكل دارد.  عضو سابق شوراي 
پروانه س��اخت و نمايش تأكيد كرد: اين آيين نامه 
مصوب مرداد ماه سال 82 اس��ت و از اواخر دولت 
دوم اصلاحات تصويب شده اس��ت و همچنان هم 
پابرجاست و ما طبق اين آيين نامه رفتار مي كرديم. 

وي در ادامه افزود: آقاي س��رلك ك��ه به عنوان 
روحاني عضو شورا حضور داشتند، بسيار انسان 
فهيم و اصطلاحاً بازي هستند كه در زمينه سينما 
و هنر با سواد هس��تند، اما به هر حال ايشان هم 
به حس��ب جايگاه حقوقي كه داشتند مجبور به 
مراعات قوانين و مع��ذورات آيين نامه اي بودند. 
اين در حالي است كه ايشان براي گرفتن پروانه 
اكران و نمايش خارج از كشور فيلم قاتل  و وحشي 
تلاش هاي بس��يار زيادي داشتند و نهايتاً موفق 
شدند مجوز اكران خارجي آن را بگيرند. همين 

هفته گذشته در نيويورك امريكا هم اكران شد. 
مستغاثي در مورد مباحث فرمي و محتوايي فيلم 
قاتل  و وحش��ي اظهار كرد: اين فيل��م از معدود 
فيلم هاي اين روزهاي كشورمان است كه به معناي 
كامل كلمه س��ينماي محض است و خيلي فيلم 
خوب و عالي است و اتفاقاً محتواي خيلي خوبي 
هم دارد، چون در س��كانس هاي پاياني، فيلم به 
مادرانگي مي رس��يد، موضوعي كه در فيلم هاي 
ديگر كشورمان ديده نمي شود. من فكر مي كنم 
اگر براي مراجعي كه در مورد اين فيلم نظرش��ان 
منفي بوده توضيحات بيشتري داده بشود يا فيلم 
را ببينند، ممكن است نظرشان تغيير كند، مانند 
اتفاقي كه در مورد فيلم بازمانده مرحوم سيف الله 
داد افتاد. ضمن اينكه ما اين روزها شاهد مواردي 
در تلويزيون، شبكه نمايش خانگي و حتي سينما 
هستيم كه مس��ائل مشابه داش��تند و دارند ولي 
مشكلي برايش��ان ايجاد نشده است، به طور مثال 
سريال تاسيان شبكه نمايش خانگي يا فيلم مسيح 
پسر مريم كه تقريباً مسائل مشابهي داشتند، ولي 

نمايش آنها مشكلي نداشته است. 
   یك پیشنهاد راهگشا

حجت الاسلام علي سرلك، ديگر عضو سابق شوراي 
پروانه س��اخت و نمايش كه در رسانه ها به عنوان 
عامل اصلي عدم اكران فيلم قاتل  و وحشي معرفي 
مي شود، در گفت و گو با »جوان« گفت: من براي 
برطرف شدن مشكلات مشابه اين فيلم فقط يك 
پيشنهاد دارم و آن هم تشكيل يك شوراي فقهي 
ناظر به مسائل هنري در سازمان سينمايي به همت 
وزير محترم ارشاد اس��ت، مانند آنچه در شوراي 
پول و اعتبار بانك مركزي هم وجود دارد و آقايان 
با توجه به مسائل و مشكلات روز و تطبيق آنها با 
مباحث فقهي نظري روزآمد و مرتبط با مشكلات 
ارائه مي كنند. ما خلأ اين شوراي فقهي را در مورد 
فيلم هايي مثل قاتل و   وحشي احساس مي كنيم. 

سرلك در ادامه تأكيد كرد: همان موقع هم من با 
آقاي نعمت الله چندين جلسه صحبت و گفت وگو 
كرديم و حتي ايش��ان را به دفات��ر برخي آقاياني 
كه مي توانند با فت��اواي نوآورانه ش��ان مطابق با 
تغييرات موضوع راهگشا باش��ند، معرفي كردم. 
در اين فيلم اگرچ��ه خانم ليلا حاتم��ي با وجود 
تراشيده شدن موهايشان مشمول بحث »حرمت 
رؤيت« مي ش��وند، ولي واقعيت اين است كه آن 
نقشي كه خانم حاتمي ايفا مي كند، آنقدر درگير 
مسائل ديگري هست كه اساساً جنبه حرمت رؤيت 
تحت الشعاع قرار مي گيرد و اينگونه مسائل موضوع 
را براي فقيه تغيير مي دهند. واقعاً ناظر به همين 
مسائل لازم است كه اين مشكل دوباره مطرح شود 

تا شايد مسئله حل شود.

عضو سابق ش��وراي نمايش:  
قات��ل و  وحش��ي از مع��دود 
فيلم هاي اين روزهاي كشورمان 
اس��ت كه به معناي كامل  كلمه 
سينماي محض است و اتفاقاً 
محتواي خيلي خوبي هم دارد، 
چون در س��كانس هاي پاياني 
فيل��م ب��ه مادرانگي مي رس��د

     سینما

امیرالمؤمنی�ن ام�ام علي 
علیه السلام:

ه�ر كه ش�ناخت خ�دا در 
دلش جای گیرد، بى نیازی 
از خلق خدا در آن سكنى 

مى گزیند. 
غرر الحك�م: ج ٥ ص ٣٩٢ 

ح ٨٨٩٦

آغاز نمايشگاه قرآن كريم از ۱۵ اسفند ماه
نمایش�گاه قرآن امس�ال از چهارم تا پانزدهم م�اه رمضان 
همزمان با ۱٥ اسفندماه به مدت ۱٢ روز در مصلاي بزرگ امام 
خمیني تهران با ش�عار »قرآن، راه زندگي« برگزار مي شود. 
نمايشگاه قرآن امسال با مش��اركت بخش مردمي و دستگاه هاي 
حاكميت��ي در 2۱ بخش مختل��ف در مكان مصلاي ب��زرگ امام 
خميني از تاريخ چهارم تا پانزدهم ماه رمضان، همزمان با ۱۵ اسفند 
ماه به مدت ۱2 روز برگزار خواهد شد.  علاوه بر موضوعات سنوات 
گذشته، پيش بيني شده است امسال به موضوعاتي مانند »قرآن و 
مقاومت«، »سلامت معنوي و مقاوم سازي فرهنگي« و »ديپلماسي 
قرآني« به طور ويژه پرداخته مي ش��ود. با توجه ب��ه فرصت كوتاه 
باقي مانده تا آغاز ماه رمضان، تمامي تدابير لازم براي برگزاري هرچه 
بهتر اين نمايشگاه در نظر گرفته شده است كه اطلاع رساني خواهد 
شد. سي ودومين دوره نمايش��گاه بين المللي قرآن كريم در نيمه 
اول ماه مبارك رمضان با شعار »قرآن، راه زندگي« برگزار مي شود.  
ششمين نمايشگاه پوشاك هدي )بخش عفاف و حجاب نمايشگاه 
اسفند مصادف با سوم تا سيزدهم ماه مبارك  قرآن( هم از ۱4 تا 24 

رمضان در رواق شرقي مصلاي امام خميني برگزار مي شود. 
-----------------------------------------------------

 فروش ۱۵ ميليارد توماني كتاب
در طرح ويژه فجر

كتابفروش�ي ها  مج�ازي  و  حض�وري  ف�روش  ط�رح 
وی�ژه ای�ام الله ده�ه فج�ر، نزدی�ك ب�ه ۱٥ میلی�ارد 
توم�ان ب�راي ای�ن صن�ف عای�دي ب�ه هم�راه داش�ت. 
به گزارش جوان، طرح فروش حضوري و مجازي كتابفروشي ها 
ويژه ايام الله دهه فجر كه از ۱2 بهمن در بستر »بازار كتاب« آغاز 
به كار كرده بود، شامگاه 2۱ بهمن ماه ۱40۳ با فروش نزديك به 
۱۵ميليارد تومان به كار خود پايان داد.  در اين طرح، فرصت برابر 
خريد براي همه هموطنان از حدود ۳00 هزار عنوان كتاب هاي 
بيش از 400كتابفروشي با استفاده از يارانه 2۵ درصدي كتاب 
و دريافت رايگان در هر نقطه كش��ور مهيا بود.  در طرح فجرانه، 
۳ ميليارد و ۳00 ميليون تومان يارانه ميان خريداران كتاب در 
سراسر كش��ور توزيع ش��د. ۹۳ درصد يارانه به فروش حضوري 
اختصاص داشت و تنها 7 درصد آن در بخش مجازي صرف شد.  
در اين طرح، 408فروشگاه كتاب از سراسر كشور ثبت نام كردند 
كه 77 كتابفروش��ي صرفاً به صورت حضوري و ۵4 كتابفروشي 
نيز فقط به صورت مج��ازي كتاب هاي خود را عرضه مي كردند. 
277كتابفروشي ديگر اما در هر دو شكل به فعاليت پرداختند.  
-----------------------------------------------------

تعطيلي ۳ روزه كاخ سعدآباد
كاخ سعدآباد از امروز )دوشنبه( به مدت سه روز به دلیل میزباني 
ریاست جمهوري از مقامات كش�ور هاي دیگر تعطیل است. 
مجموعه فرهنگي تاريخي كاخ س��عدآباد، در روز هاي دوش��نبه 
۱40۳ و چهارش��نبه  /۱۱ ۱40۳، سه ش��نبه ۳0/ /۱۱ /2۹
۱40۳/۱2/0۱ تعطيل اس��ت و پذيراي بازديدكنندگان نيست. 
اين تعطيلي به دليل ميزباني از ميهمانان رياست جمهوري است، 
چراكه بخش هايي از اين كاخ در اختيار اين نهاد قرار دارد و هر بار 
با سفر مقامات كش��ور هاي ديگر كل مجموعه كاخ سعدآباد روي 
گردشگران داخلي و خارجي تعطيل مي شود.  از روز دوم اسفند قرار 
است نهمين جشنواره فجر صنايع دستي با نام سرو سيمين در اين 
كاخ به مدت پنج روز برگزار شود و عوامل اين جشنواره بايد بتوانند 

فضاي نمايشگاهي و برنامه هاي خود را در اين كاخ آماده كنند. 
-----------------------------------------------------

درگذشت منتقد سينما 
ش�اپور عظیمي منتقد س�ینما به دلی�ل عارض�ه قلبي در 

٦۱سالگي درگذشت. 
ش��اپور عظيمي منتقد سينما، نويس��نده كتاب هاي سينمايي و 
مدرس صبح ديروز يك ش��نبه 28 بهمن ماه به دليل عارضه قلبي 
در بيمارستان درگذشت.  جعفر گودرزي، رئيس انجمن منتقدان و 
نويسندگان سينما با تأييد اين خبر گفت: آقاي شاپور عظيمي، عضو 
خوب انجمن ما بودند و اميدوارم روحش��ان شاد باشد. به احتمال 
زياد مراسم تشييع وي امروز دوش��نبه2۹ بهمن برگزار مي شود.  
ش��اپور عظيمي به دليل گرفتگي رگ هاي قلب هفته گذشته در 
بيمارستان بستري شده بود و امروز قرار بود از بيمارستان مرخص 
شود.  عظيمي متولد ۱۳42 در تهران بود. وي تا مقطع كارشناسي 
ارشد، سينما خوانده بود و مترجم بيش از ۳0عنوان كتاب در زمينه 
سينما، ادبيات و روانشناسي است و بيش از ۳0 سال سابقه نگارش 

مقالات سينمايي در نشريه هاي مختلف سينمايي دارد.
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»بچه مردم« و »رها« جایزه پارسي جان گرفتند
فیلمنامه نویس بچه مردم: به منابع مختلف از جمله نامه هاي سیمین و جلال رجوع و سعي كردیم در فضا و موقعیت از این منابع استفاده كنیم

   نوید پارسا
در مراس�م اهداي نش�ان و جایزه »پارسي جان« 
ب�ه فیلم ه�اي جش�نواره فیل�م فج�ر، ضم�ن 
ابراز نگراني ب�راي زبان فارس�ي، درب�اره نحیف 
ش�دن دای�ره لغ�ات آن هش�دار داده ش�د. 
ناصر فيض، مدير دفتر پاسداشت زبان فارسي حوزه 
هنري در مراسم اهداي نشان و جايزه »پارسي جان« 
كه به همت دفتر پاسداشت زبان فارسي حوزه هنري 
در س��الن مهر حوزه هنري برگزار ش��د، گفت: حوزه 
هنري از زمان بنيانگذاري بنا داشته به انواع هنر توجه 
كند و ما در دفتر پاسداشت زبان فارسي طي دو سال 
سعي كرديم با اهالي زبان ارتباط برقرار و پاي افراد را 
به حوزه هنري باز كنيم و ش��رايطي ب��ه وجود آوريم 
كه اهالي زبان حس كنند اينجا دغدغه زبان فارسي 
وجود دارد.  او با اش��اره به ش��يرين و دوست داشتني 
بودن زبان فارس��ي از ن��گاه ديگر ملت ه��ا بيان كرد: 
شايد ما نتوانس��ته ايم زبان فارسي را به عنوان يكي از 

شاخص ترين زبان هاي جهان بشناسانيم. 
مدير دفتر پاسداشت زبان فارسي حوزه هنري ادامه 
داد: اينك��ه فرزندان م��ا بخش عمده داس��تان هاي 
شاهنامه را متوجه مي شوند، نشان از پويايي و دقيق 
بودن زبان فارسي است.  فيض با بيان اينكه مؤسسات 
فرهنگي پاسداري از زبان فارسي را فقط در محافظت 
از ورود واژه بيگانه مي دانند، تأكيد كرد: اينكه اجازه 

ندهيم لغات بيگانه وارد زبان فارس��ي شوند، يكي از 
هزاران نگراني ماست. بخش��ي از هزاران هجومي كه 
به باور و فرهنگ مي ش��ود از تخريب و پس زدن زبان 
فارسي نش��ئت گرفته  و ما اينجا جمع  ش��ده ايم تا از 
وقوع اين اتفاق جلوگيري كنيم، پس اگر زبان فارسي 
براي كساني كه در كشور تأثيرگذار هستند، دغدغه 
باشد ما مي توانيم مدعي باشيم كه از پاسداران زبان 
فارسي هس��تيم.  در ادامه با اجراي موسيقي توسط 
آرمين محمدي، فيلم معرفي داوران »پارسي جان« 
متشكل از يوسفعلي ميرشكاك، بهروز افخمي، رامتين 
شهبازي، حميدرضا شعيري و مهدي صالحي پخش 

شد.  محمود كريمي، كارگردان و يكي از نويسندگان 
فيلم س��ينمايي »بچه مردم«، درباره ش��كل گيري 
فيلمنامه اين اثر عنوان كرد:  ما هم نگران زبان فارسي 
هستيم و كاش بش��ود كاري كرد، چراكه روز به روز 

دايره لغات در حال نحيف  شدن است. 
فائزه يارمحمدي كه ديگر فيلمنامه نويس »بچه مردم« 
است، بيان كرد: اين فيلمنامه ويژگي هاي داشت كه 
نگارش��ش را چالش برانگيز مي كرد. اينطور نبود كه 
توجه ويژه به زبان داش��ته باشيم، بلكه مي خواستيم 
به اصل جنس و دهه 40 تا ۶0 كه داس��تان قصه در 
آن برهه اس��ت، نزديك ش��ويم و به همين دليل هم 

به منابع مختلف از جمله نامه هاي سيمين)دانشور( 
و جلال )آل احمد( رجوع كرديم. ما س��عي كرديم در 
فضا و موقعيت از اين منابع اس��تفاده كنيم.  او افزود: 
در فيلم به دليل حجم قصه و س��ختي پيوند خطوط 
قصه به هم، ايجاز كار را سخت كرده بود و اين با شيوه 
ديالوگ گويي كه از آن استفاده مي كرديم در تناقض 
بود. ما نمي خواستيم زيرمتن متفاوت از متن باشد و 

اين نكته اي است كه در زبان به آن توجه كرديم. 
در بخش ديگر آيين اهداي نش��ان »پارس��ي جان« 
بهروز افخمي، س��ينماگر و عضو هيئ��ت داوران اين 
رويداد در س��خناني گفت: ما امسال به واسطه برنامه 
»هفت«، فيلم هاي جشنواره فيلم فجر را ديديم و فكر 
مي كنم »رها« در بين فيلم ه��ا، بهترين فيلمنامه را 
داش��ت، اما فيلم »بچه مردم« به دليل اينكه با سنت 
زباني ما ارتباط دارد، براي اهداي نش��ان پاسداشت 
ادبيات فارس��ي به نظر مناس��ب تر اس��ت.  در بخش 
پاياني آيين اهداي نش��ان و جايزه »پارسي جان« با 
تجليل از عليرضا خدامرادي، خوشنويس و گرافيست، 
فيلم س��ينمايي »بچه مردم« به كارگرداني محمود 
كريمي به عنوان فيلم برگزيده اين رويداد معرفي شد 
و نشان »پارسي جان« را دريافت كرد.  همچنين فيلم 
سينمايي »رها« نوشته علي حسيني و حسام فرهمند 
كه اولين ساخته حسام فرهمند نيز محسوب مي شود، 

شايسته تجليل شناخته شد.
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